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Abstract

        
By cranial sonography through the open fontanelles of infants with hydrocephalus a diagnosis of position and function of ventricular shunts is possible. A malposition of the ventricular catheter was diagnosed sonographically in 11 of 55 patients after primary shunting. Complications after shunting as overdrainage or shunt insufficiency could be demonstrated early and reliable. Controls in due course are diagnostically important. The number of computerized tomographies in infants with hydrocephalus can be reduced significantly. In order to reduce complications after shunting an intraoperative sonographical control of catheter position is intended.


      
        
Zusammenfassung

        
Mit der Schädelsonographie durch die offene Fontanelle des Säuglings mit Hydrozephalus ist eine Lage- und Funktionsdiagnostik ventrikulärer Shuntanlagen möglich. Eine Ventrikelkatheterfehllage wurde bei 11 von 55 Patienten nach primärer Shuntanlage sonographisch diagnostiziert. Komplikationen nach Shuntanlage wie Überfunktion oder Insuffizienz ließen sich frühzeitig und zuverlässig erkennen. Der Verlauf ist für die diagnostische Beurteilung von großer Bedeutung. Die Zahl der computertomographischen Untersuchungen beim Hydrozephalus im Säuglingsalter kann erheblich vermindert werden. Zur Verringerung von Komplikationen nach Shuntanlage wird eine intraoperative sonographische Kontrolle der Ventrikelkatheterlage angestrebt.
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